
čj. RČT e218/23 – Text stížnosti  

Dobrý den, 

od odborné veřejnos0 a několika starostů jsem byl upozorněn na to, že Česká televize 
odvysílala minulý týden (5.12.2023) v pořadu Byznys 24 víceméně reklamní díl k problema0ce 
povinného zálohování PET lahví a plechovek.  

hPps://www.ceskatelevize.cz/porady/12026085531-byznys-ct24/223411058021205/ 

K dané věci bych chtěl oficiálně sdělit několik konkrétních bodů: 

V tomto díle byla redakcí ČT dána významná část minutáže zástupcům dvou privátních 
nápojářských firem (Prazdroj a CocaCola), které mají v dané věci silný ekonomický zájem, který 
je však v konfliktu se zájmy municipalit a veřejnos0. Rád bych touto cestou oficiálně upozornil, 
že předmětné téma je v odborné rovině poměrně silně kontroverzní, což z pořadu 
veřejnoprávní televize nebylo prak0cky patrné. K tomuto spornému tématu nebyly v průběhu 
reportáže ve vyvážené míře poskytnuty veřejnoprávní televizí divákům informace o kri0ce 
návrhu povinného zálohování jak ze strany obcí, měst (obou obecních svazů), obchodníků, ani 
svozových a třídících firem. Bohužel v reportáži nebyla ani zmínka o proběhlé odborné diskuzi 
všech zainteresovaných aktérů v Poslanecké sněmovně, která proběhla jen pár dní před 
pořadem, a to dne 16.11.2023 (výstup ČTK hPps://www.ceskenoviny.cz/zpravy/zive-povinne-
zalohy-pet-lahvi-se-lidem-nelibi/2441024). Nebyla zde ani informace o průzkumu veřejného 
mínění společnos0 INCOMIND provedeného pro obce a města, apod. Zde pro informaci 
posílám odkaz na odbornou diskuzi v Poslanecké sněmovně.     

hPps://www.psp.cz/sqw/hp.sqw?k=4606&td=19&cu=18  

Vzhledem k tomu, že jsem byl upozorněn na tendenčnost a jednostrannost tohoto dílu 
pořadu Byznys 24, resp. zpracovaného tématu zálohování, chtěl bych touto cestou zároveň 
požádat o nápravu stavu a o možnost, aby téma povinného zálohování PET lahví a plechovek 
bylo ve veřejnoprávní televizi v podobném rozsahu komentováno také ze strany zástupců 
obecních svazů, zástupců odchodníků, zástupců třídících firem a dalších aktérů, kteří danou 
věc diskutovali v rámci odborné akce v Poslanecké sněmovně. (Pro vaši informaci chci rovněž 
uvést, že v nedávné době francouzská vláda veřejně oznámila, že finálně ukončuje přípravu 
povinného zálohování PET lahví vzhledem k tomu, že dané téma je ekonomicky silně 
nevýhodné pro municipality a pro občany. Ve Francii to byly právě obce a města, kteří ak0vně 
argumentovaly pro0 povinným zálohám na PET lahve a přesvědčili vládu o společenské 
nevýhodnos0 této cesty (zde o věci píše deník LeMonde - 
hPps://www.lemonde.fr/planete/ar0cle/2023/09/28/la-france-renonce-a-la-consigne-pour-
recycler-les-bouteilles-en-plas0que_6191372_3244.html). 

Další informací, kterou s vámi chci sdílet, a kterou by měla veřejnoprávní televize 
disponovat, je aktuální usnesení Výboru pro životní prostředí Poslanecké sněmovny k agendě 
zálohování PET lahví hPps://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=239761 . Výbor se na svém 
zasedaní dne 6.12.2023 jednoznačně postavil za obce a města a za zájmy občanů a vytyčil 
klíčové principy, které by v této agendě měly být respektovány a které bohužel nejsou obsaženy 
v aktuální novele, kterou MŽP předložilo do připomínkového řízení. 

Zde chci také odkázat na společný dopis 14 organizací, které písemně děkují činovníkům 
Výboru pro ŽP PSP za umožnění otevřené diskuze k tomuto často tendenčně komunikovanému 
tématu. 



  

Svůj email posílám pro informaci v kopii také na některé aktéry proběhlé odborné 
debaty v Poslanecké sněmovně, neboť vyvážené mediální informování k danému tématu je i 
pro ně a pro hodnoty, které hájí, jistě podstatné. Konkrétně si dovoluji přidat do kopie emailu 
místopředsedu Svazu měst a obcí ČR, pana Drahovzala, předsedkyni Sdružení místních 
samospráv ČR, paní Olšákovou, výkonnou zástupkyni Sdružení místních samospráv ČR, paní 
Furstovou, členku předsednictva Svazu měst a obcí ČR, paní Dočkalovou, prezidenta Svazu 
obchodu a cestovního ruchu, pana Prouzu, zástupce obecních svozových a třídících firem 
sdružených ve Spolku veřejně prospěšných služeb, pana Blahuta. 

Věřím, že Česká televize po mém písemném upozornění přistoupí v krátké době ak0vně 
k danému tématu a že umožní, aby se toto téma diskutovalo ve veřejnoprávním médiu 
vyváženěji, tentokrát méně z pohledu „účelově zeleně natřených“ byznysových zájmů 
nadnárodních nápojářských koncernů, ale spíše z pohledu veřejného zájmu, zájmu obcí a měst 
a zejména zájmu občanů. 

Zároveň si dovoluji požádat o odpověď na tento můj email. 

Děkuji vám za pochopení a přeji pěkný den. 

 

S pozdravem 

Ing. Petr Havelka  



čj. RČT e218/23 – Odpověď Rady ČT 

Vážený pane inženýre, 

Rada České televize od Vás obdržela syžnost na pořad Byznys 24 odvysílaný Českou televizí na 
kanále ČT24 dne 5. prosince 2023. Stěžujete si zejména na tendenčnost a jednostrannost čás0 
pořadu věnující se tématu povinného zálohování PET lahví a plechovek. V úvodní reportáži dle 
Vašeho názoru nebyly divákům v dostatečné míře poskytnuty informace o kri0ce daného 
návrhu, stěžujete si zejména na absenci názorů zástupců obcí a měst či svozových a třídících 
firem. V hlavní čás0 pořadu pak podle Vás převažovala jednostranná prezentace privátních 
nápojářských firem. 

Rada České televize si pro účely projednání Vaší syžnos0 vyžádala stanovisko 
generálního ředitele ČT, který k tomuto stanovisku pro Radu připojil také vyjádření vedoucího 
redaktora Jana Ciznera. 

Na základě prostudování dostupných informací dospěla Rada ČT k závěru, že nedošlo v 
tomto případě k porušení Kodexu ČT. Nicméně Rada ČT též vnímá, že skladba hostů v daném 
pořadu nebyla z hlediska vyváženos0 zcela ideální, na straně druhé ale považuje za relevantní 
vysvětlení redakce, že řada pozvaných hostů vůbec nedorazila (zástupci starostů, Svazu měst a 
obcí, Ministerstva životního prostředí). Z tohoto důvodu byla do úvodní reportáže zařazena 
výpověď (představující kri0cký pohled na diskutovanou novelu) zástupkyně Svazu měst a obcí 
České republiky Olgy Dočkalové a též vyjádření ministra životního prostředí. Oběma stranám 
byl v reportáži poskytnut rovnoměrný prostor pro vyjádření vlastního stanoviska (včetně 
argumentů pro toto stanovisko).  

V průběhu další diskuze s hosty pak moderátorka zcela v souladu s čl. 6.1 Kodexu ČT 
vznášela oponentní stanoviska k názorům pozvaných hostů a plnila tak roli kvalifikovaného 
oponenta. 

Jan Cizner také ve svém vyjádření k Vaší syžnos0 připomněl, že Česká televize v průběhu 
posledních několika měsíců dávala v případě tématu zálohování PET lahví prostor všem 
stakeholderům. Pro úplnost poskytujeme i Vám seznam příkladů, kdy tak ČT činila: 

- Událos0 28.12.2023 – reportáž s názvem Zálohování plastových lahví 
- Událos0 12.1. 2024 – reportáž s názvem Výhrady k zálohování PET lahví 
- Událos0 31.1.2024 – reportáž s názvem Připomínky k zálohování PET lahví a 
plechovek 
- Událos0 25.4.2024 – série reportáží v pasáži Naše téma 

Na základě výše uvedených argumentů Rada České televize konstatovala, že zpracování 
tématu zálohování PET lahví a plechovek v pořadu Byznys 24 není nikterak problema0cké, byť 
lze snášet dílčí připomínky ke složení hostů. 

 
S pozdravem 

 
 

  Mgr. Karel Novák 
     předseda Rady České televize 

 



čj. RČT e218/23 – Stanovisko redakce 

Pořad Byznys a zálohování PET lahví z daného data reagoval na to, že novela zákona o obalech 
šla do připomínkového řízení. 

Zvali jsme všechny aktéry tohoto problému. Ministerstvo životního prostředí, Svaz měst 
a obcí, jednotlivé starosty, firmy, co se ym zabývají, Hospodářskou komoru. Možná i ym, že 
následující den po vysílání byla v Poslanecké sněmovně debata právě na toto téma, bohužel 
část pozvaných hostů nepřišla. Právě třeba zástupci Svazu měst a obcí, i ministerstvo. Proto 
jsme na začátku pořadu pus0li rozhovor s ministrem životního prostředí i zástupkyní Svazu 
měst a obcí, kde ministr vysvětluje, proč předkládá novelu v této podobě, a paní Dočkalová ze 
Svazu měst a obcí zase vypočítala, o kolik peněz by obce přišly, kdyby návrh byl schválen v 
předložené podobě. 

Následně u dalších hostů z byznysu moderátorka opakovaně připomínala nesouhlasné 
stanovisko Svazu měst a obcí, a suplovala tak neúčast hostů. 

Prostor pro názor na systém sběru nebo zálohování PET lahví jsme v následujícím 
období dávali i nadále všem, kteří do systémů zálohování a recyklace obalů mají co mluvit. 

Například: 

28.12.2023 reportáž v Událostech přímo z obcí, které kri0zují chystané zálohování PET lahví 

12.1.2024 reportáž v Událostech o množství připomínek, které k zálohování obdrželo MŽP 

31.1.2024 reportáž v Událostech o vypořádání stovek těchto připomínek 

Naposledy 25.4.2024 se sběru PET lahví věnovalo celé tzv. Téma Událosy, kde se 
rozebíral nový a přepracovaný návrh MŽP, Hospodářské komory a Svazu měst a obcí. Vzhledem 
k tomu, že vláda se chystá novou podobu zákona řešit někdy v létě, předpokládám, že určitě i 
nadále dostanou prostor v reportážích i diskuzních pořadech všechny zúčastněné strany. 

 

Jan Cizner 
vedoucí redaktor 




